
یک شنبه 28 خرد اد  1402 | 29 ذی القعد ه 1444 |12 | روزنامه جوان |  شماره 6780

 8 توصیه رهبر معظم انقلاب  اسلامی 
به دانشمندان و مسئولان صنعت هسته ای کشور

زیرساخت های موجود صنعتی هسته ای دست نخورد. در طول 
این س��ال ها مدیران و مس��ئولان و فعالان این صنعت کارهای 
مهمی انجام داده اند، زیرس��اخت های مهمی را ایجاد کرده اند. 
ممکن است در یک زمینه هایی بخواهید توافق هایی بکنید؛ عیب 
ندارد، توافق کنید، اما زیرس��اخت ها دست نخورد، اینها خراب 

نشود، اینها محصول زحمت دیگران است.
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 نیروی انس��انی خیلی مهم اس��ت. 
دانش��جویانی که الان در این رشته 
کار می کنن��د، خیل��ی کمن��د؛ من 
نمی خواهم ع��دد را ذک��ر بکنم، اما 
اقلًا 10 برابر این بایستی ما دانشجو 
داشته باش��یم. دلایل مشخصی هم 
دارد که کمند؛ خب س��خت اس��ت، 
مشکلاتی دارد، س��ختی های خاص 
خودش را دارد؛ باید این س��ختی ها 
جبران بشود. از دانشمندان موجود، 
متخصصان موجود، حداکثر استفاده 
بشود، حفاظتشان جدی گرفته بشود. 
به هرحال، تکریم منابع انسانی و حفظ 
منابع انس��انی در این صنعت خیلی 
مهم اس��ت. البته عملکرد س��ازمان 
در جذب نیروی انس��انی و مدیریت 
این منابع هم مهم اس��ت؛ چگونگی 
مدیری��ت مناب��ع انس��انی از لحاظ 
ارزش��یابی های گوناگ��ون از جهات 
مختلف، این هم مهم است. بالاخره 
دش��من در این زمینه ها دارد تلاش 
می کند که دیدید و دوس��تان ضربه  
دشمن را چشیدند؛ در یک جاهایی 
نفوذ می کنند، خراب��کاری می کنند 
که کردند و همه  ما دیدیم. باید به جد 
مراقبت کنید. نیروی انس��انی خیلی 
باارزش اس��ت؛ حفظ��ش کنید، در 
ارزشیابی اش هم حداکثر ملاحظه و 

توان و دقت را انجام بدهید.

از ظرفیت دانش هسته ای بایستی برای بخش های مختلف 
زندگی مردم اس��تفاده کرد. سرریز بحث هس��ته ای، برای 
صنعت، برای سلامت، برای کشاورزی، برای محیط زیست، 
برای آب شیرین کن، برای درمان بیماری ها و برای همه چیز 
در جامعه مفید است. خوشبختانه این کار را سازمان انرژی 
هس��ته ای دارد انجام می دهد و به انرژی متوقف نمانده، به 
این کارهای اساس��ی و مهم ]هم[ دارد می رسد و من تأکید 
می کنم و اصرار دارم که به این اهمیت بدهید، دنبال بکنید، 
زندگی مردم را از پیشرفت علمی مربوط به صنعت هسته ای 

برخوردار کنید.
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توصیه  مؤکد من این است که ارتباط با آژانس را حفظ کنید؛ 
یعنی همکاری و تعامل با آژانس بین المللی انرژی هسته ای 
را حفظ کنید. البته در چارچوب مقررات پادمانی؛ یعنی زیر 
بار بیش��ترش نروید و ]فقط[ آنچه طبق مق��ررات پادمانی 
باید انجام بدهیم انجام بدهید. از اول هم توصیه  بنده به این 
مسئولین مختلفی که در این بیست وچند سال آمدند در این 
صنعت و رفتند، همیشه همین بوده؛ گفته ایم باید با آژانس 

هسته ای همکاری داشته باشید.

از قانون مجلس تخطی نشود؛ این هم توصیه  بعدی من است. مجلس یک قانونی گذرانده، این قانون به نفع ما است، به نفع کشور 
است و به نفع صنعت هسته ای است. بعضی ها خیال می کنند این قانون برای کشور مشکل درست کن است؛ اشتباه می کنند. این 
قانون، قانون خوبی است؛ اصلًا قانون هم هست، قانون را باید عمل کرد؛ بحثی نداریم. از قانون تخطی نشود. چه در دسترسی هایی 
که دیگران توقع دارند، چه در اطلاعاتی که ارائه می کنید، طبق این قانون عمل بشود. گاهی ادعاهای خلاف واقعی و خواسته های 
زورگویانه ای مطرح می شود؛ زیر بار نروید. سازمان زیر بار خواس��ته های زورگویانه نرود؛ بر روی مواضع خودتان باِیستید. آنچه 
را موظفید انجام بدهید، انجام بدهید، ]اما[ زیر بار آنچه آن ها زورگویانه از شما می خواهند نروید و قبول نکنید. گاهی ادعاهایی 
می کنند که این ادعا خلاف واقع است؛ این ادعاها را قبول نکنید: فلان وقت شما فلان کار را کردید؛ نه، زیر بار ادعاهای خلاف واقع 
آنها هم نروید. حالا به طور خاص هم یک تعهداتی در اسفند گذشته انجام گرفت که ]طبق[ گزارشی که من دیدم �� این گزارش هم 
در واقع جدید است �� طرف مقابل به این تعهدات عمل نکرده، ما عمل کرده ایم؛ طرف مقابل در این تعهدات، آژانس است؛ شنیدم 

عمل نکرده. به هرحال، توجه داشته باشید.
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محصولات و خدمات هسته ای تجاری سازی 
بش��ود که البته در این گزارش هایی که به 
من دادن��د، ]آمده ب��ود ک��ه[ بعضی هایش 

تجاری سازی شده؛ این را باید توسعه داد. این 
پیش��رفت های ما بازارهای خوبی در دنیا دارد و 

برای اقتصاد کشور، برای درآمد کشور، می توان واقعاً 
استفاده کرد. با کشورهای همس��و که با ما معارضه ای در این 
قضیه ندارند، همکاری بشود که البته در بخشی از این گزارش ها 
بود که یک همکاری هایی دارد می ش��ود؛ یا آنها درخواس��ت 
کردند یا ما خواستیم. این هم باید دنبال بشود؛ همکاری بشود 
و هر چه ممکن است، از امکانات موجود دنیا استفاده کنیم، از 

پیشرفت های علمی دنیا استفاده کنیم.

موضوع 20 هزار مگاواتی است که ما چند سال پیش اعلام کردیم این را جدی بگیرید. 
فرض بفرمایید که مثلًا الان ما حدود هزار مگاوات از برق هس��ته ای داریم استفاده 
می کنیم و طراحی برای بیش��ترش هم هس��ت، اما هدف 20 هزار مگاوات است؛ از 
حدود مثلًا فرض کنید که 80، 90 هزار مگاواتی که کش��ور در آینده  متوس��ط و در 
میان مدت احتیاج دارد، حتماً 20 هزار مگاواتش باید هسته ای باشد که هم صرفه  مالی 
دارد، هم صرفه  زیستی دارد، هم صرفه  محیطی دارد؛ این را به طور جدی و به صورت 
برنامه ریزی شده دنبال بکنید.... روی نیروگاه های توان پایین و کم ظرفیت کار بشود. 
خب حالا روی فناوری نیروگاه های با ظرفیت بالای هزار مگاوات کار شده، تجربه هایی 
به دست آمده، اما می توان این تجربه ها را در مورد نیروگاه های ظرفیت پایین ]هم به 
کار برد[ که شنیده ام امروز در دنیا معمول این است، بیشتر روی نیروگاه های با ظرفیت 
پایین کار می کنند؛ 200 مگاوات، 100 مگاوات و حتی کمتر از 100 مگاوات. بنده - 
سه، چهار سال پیش - از یکی از این کشورهایی که دارای این فناوری است خواستم، 
گفتم شما نیروگاه 30 مگاواتی دارید، به ما بدهید؛ او گفت نداریم، من گفتم چرا، من 
گزارش دارم که شما دارید؛ همان جا وزیرش نشسته بود، پرسید، یک چیزی جواب 
دادند، فهمیدیم که قبول دارد که این را دارند، ولی خب نمی دهند دیگر؛ یعنی سخت 
است برایشان. ما برای بخش های مختلف، به این نیروگاه های کم توان و کم ظرفیت 

احتیاج داریم؛ دنبال کنید.
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این ظرفیت به این بزرگی را با م��ردم در میان بگذارید. 
مردم از انرژی هسته ای چه می فهمند؟ از انرژی هسته ای 
همین مس��ئله انرژی را می فهمند؛ می فهمند که ش��ما 
می خواهید مثلًا یک مرکز تولید ب��رق یا تولید انرژی به 
دست بیاورید. مسئله این نیست؛ مسئله ]این است که[ 
در همه ی بخش های زندگی مردم، این صنعت می تواند 
حضور مؤثر و مفید داشته باشد. این را به مردم بگویید تا 
مردم قدر این صنعت را بدانن��د و اینکه می گفتند »حق 
مسلم ما است«، واقعاً بدانند که حق مسلم آنها است. البتّه 
صداوسیما نقش دارد، دستگاه های مختلف نقش دارند، 

اما عامل کار خود شما هستید؛ به شیوه های مختلف 
با مردم تفاهم کنید.
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